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Abstract 



About 90 – 95% of most horticultural crops weights is water. Hence 

they are subjected to physical injury during harvest and handling. This leads 

to an increase in water loss, respiration and ethylene production rates and to 

some physiological disorders and diseases. Hence this research was carried 

out in the nutrition laboratory, College of Agricultural Studies, Sudan 

University of Science and Technology, to study the extent and pattern of 

potato tubers and tomato fruits weight loss as a result of removing 10%, 

25%,50% and 75% of their volume. The results indicated that there was a 

significant difference between the control ( intact tubers and fruits ) and the 

other treatments and among treatments. The control lost less weight, 

whereas the weight loss in the other treatment increased with the increase of 

the removed volume. 

This study, also included a comparison in dry weights of cut tomato 

fruits which were air-dried slowly and those which were oven-dried 

immediately after cutting. The results indicated that the earlier treatment 

lead to a higher loss in dry weight due to cell respiration. Accordingly, 

probably it is better to use a higher drying rate method lest to lose much of 

fruits dry weight. 

الرساله ملخص



 استجابة الطماطم وثمار البطاطس درنات وزن في الفقد
والتجفيف للقطع

 المسساء مسسن عاليسسة نسسسبة على البستانية الحاصلت  معظم تحتوي
– 90 بيسن مسا تتراوح  للتجريسح تتعسرض فإنهسا وزنهسا, لسذا % مسن95 

 السى يسؤدي ممسا والترحيسل والتعبئسة والتسداول الحصساد أثنساء والخدش
 الضرسسرار وبعسسض اليثليسسن غسساز وإنتاج والتنفس الماء فقد معدل إرتفاع

 بمختسبر البحسث هسذا اجسري . لسذا المرضرسية والصسابات  الفسسيولوجية
 معسسدل لدراسسسة السسسودان بجامعسسة الزراعيسسة الدراسات  بكلية  الغذية

 بإزالسسة معاملتها بعد الطماطم وثمار البطاطس درنات  في الوزن فقد
10 ,  %25 ,  %50 ,  أن النتائسسج . أوضرسسحت  حجمها % من%75 

 كسسل وبين الخررى والمعاملت  المقارنة معاملة بين معنوي فرق هنالك
 المقارنسسة معاملسسة أكبر. فقسسدت  جزء منها أزيل التي والمعاملة معاملة

 الجسسزء حجم بإزدياد الخررى المعاملت  وزن فقد إزداد بينما أقل نسبة
 كسسل فسسي السسوقت بمسسرور السسوزن في تناقص هنالك أن , كما أزيل الذي

المعاملت .
 ثمار بين الجاف الوزن في الفقد مقارنة الدراسة تضمنت كذلك

ًا والمجففة المقطعة الطماطم  جففسست السستي , والثمسسار وببطسسء هوائيسس
ًا  أن النتائسسج أوضرسسحت . حيسسث الحسسراري المجفسسف طريسسق عسسن سسسريع
ًا ( المجففة الغرفة حرارة درجة الثمارعند تجفيف  أدى ) وببطسسء هوائي

 ربمسسا فسسإنه . لذا الخلوي التنفس نتيجة الجاف الوزن في أكبر فقد الى
 أسسسرع الثماربمعسسدل فيهسسا تجفسسف طريقة إستخدام الفضل من يكون
.  الجاف وزنها من كثير تفقد ل بحيث
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